

# ទស្សនវិជ្ជាសង្គមខ្មែរតាមរយៈពិធីបុណ្យក្នុងវិញ្ញាណកម្មជាតិ

ដោយ៖ លោក ឈុន ផាន់

មន្ត្រីនាយកដ្ឋានទស្សនវិជ្ជា និង សង្គមវិទ្យា  
នៃវិទ្យាស្ថានមនុស្សសាស្ត្រនិងវិទ្យាសាស្ត្រសង្គម

## ១. សេចក្តីផ្តើម

ពិធីបុណ្យក្នុងវិញ្ញាណកម្មជាតិគឺជាវិធីប្រពៃណីផ្លូវការសំខាន់មួយក្នុងចំណោមពិធីបុណ្យផ្សេងៗទៀតរបស់ប្រជាជាតិខ្មែរតាំងពីបុរាណរៀងមក។ ប្តីត្រូវពិធីបុណ្យនេះមិនឃើញមានចែងច្បាស់ក្នុងគម្ពីរពុទ្ធសាសនាក៏ដោយ ក៏ពុទ្ធសាសនិកជនខ្មែរបានខំកែច្នៃរៀបចំពិធីបុណ្យក្នុងវិញ្ញាណកម្មនេះឱ្យស្របតាមបែបបទនៃព្រះពុទ្ធនិយមផងដែរ។ ជាតិសាសន៍នានាដែលកាន់ពុទ្ធសាសនាដែរ គេមិនបានប្រារព្ធធ្វើពិធីបុណ្យក្នុងវិញ្ញាណកម្មដូចខ្មែរឡើយ ប៉ុន្តែគេមានពិធីបុណ្យប្រពៃណីផ្សេងៗទៅវិញ។

តើពិធីបុណ្យក្នុងវិញ្ញាណកម្មមានខ្លឹមសារយ៉ាងណា និងផ្តល់ផលប្រយោជន៍និងបញ្ហាប្រឈមដូចម្តេចខ្លះដល់សង្គមខ្មែរ?

## ២. អត្ថន័យនៃ “ពិធីបុណ្យក្នុងវិញ្ញាណកម្ម”

យោងតាម វចនានុក្រមសម្តេចសង្ឃរាជជួន ណាត ពាក្យថា “ពិធី” មានន័យថា បែប វិធី ឬរបៀបធ្វើ, របៀបបំពេញកិច្ចការ។ ឯពាក្យថា “បុណ្យ” មានន័យថា គុណជាតិដែលជាគ្រឿងជម្រះកាយ វាចា ចិត្ត ឱ្យលុះក្នុងកុសលដែលជាអំពើល្អអាចនាំអ្នកមនុស្សទទួលបានសេចក្តីសុខចម្រើន។ ហេតុនេះ ពិធីបុណ្យ គឺជារបៀបរៀបចំ កាយ វាចា ចិត្ត ឱ្យបរិសុទ្ធ ស្អាត ល្អ ត្រឹមត្រូវ គួរជាទីស្រឡាញ់ ជាទីចង់បានរបស់មនុស្សក្នុងសង្គម ទៅតាមបែប ទម្រង់ការនានា។ ចំណែកពាក្យថា “ក្នុង” មានន័យថា ការប្រមូលផ្តុំគ្នា ការធ្វើឲ្យជួបជុំគ្នា។ រីឯពាក្យ “វិញ្ញាណកម្ម” មានន័យថា “ដុំ ឬ “ការប្រមូលឲ្យមូលឬពូនឲ្យជាដុំ” “ការចិញ្ចឹមជីវិត”<sup>1</sup>។ ដូច្នេះ យើងអាចកំណត់អត្ថន័យនៃ “ពិធីបុណ្យក្នុងវិញ្ញាណកម្ម” បានថាជា“

<sup>1</sup> ជួន ណាត, វចនានុក្រមខ្មែរ, ការផ្សព្វផ្សាយដោយពុទ្ធសាសនបណ្ឌិត្យ, បោះពុម្ពត្រាទី៥, ឆ្នាំ១៩៦៧

វិធីជួបជុំដដែលកពិភាក្សាគ្នាដើម្បីស្វែងយល់ដឹង  
អំពីវិធីរស់នៅ ឬវិធីចិញ្ចឹមជីវិត”<sup>២</sup> ។

តាមការនិយាយតាមគ្នាជាដរាបរៀងមកថា ពិធី  
បុណ្យភ្នំបិណ្ឌ គឺជាពិធីប្រជុំជុំបាយ ព្រោះគេ  
យល់ថា ពាក្យបិណ្ឌ មានន័យថា ជុំបាយដែល  
គេបានទំនុកបំរុងសម្រាប់ប្រេត។ ពាក្យថា ប្រេត  
ឬ បេត គឺជាសត្វមួយពួកដែលកើតក្នុងអបាយ  
ភូមិ<sup>៣</sup> ឬអ្នកដែលធ្វើមរណកាលទៅកាន់បរលោក  
ហើយ។ នៅរដូវបុណ្យភ្នំ គេតែងនាំគ្នាទៅបោះ  
បាយបិណ្ឌនៅជុំវិញព្រះវិហារនៅក្នុងវត្តអារាម  
នានា។ គំនិតស្តីពីការប្រជុំជុំបាយនេះ ក៏ជាគំនិត  
មួយដែលសាមញ្ញ ប៉ុន្តែវាមានអត្ថន័យធំធេង  
និងជ្រាលជ្រៅដែលបង្កប់នូវលក្ខណៈគ្រប់គ្រាន់នៃ  
ទស្សនវិជ្ជាខ្មែរ ដែលស្របនឹងសុភាសិតខ្មែរលើក  
ឡើងថា ធ្វើស្រែនឹងទឹកធ្វើសឹកនឹងបាយ។ បាយ  
ជាអាហារប្រចាំថ្ងៃសម្រាប់ជនជាតិខ្មែរ គេអាច  
រស់នៅនិងប្រឈមមុខនឹងអ្វីសព្វបែបយ៉ាងក្នុង  
ជីវិត គេត្រូវតែមានបាយគឺស្បៀងអាហារគ្រប់  
គ្រាន់សម្រាប់បរិភោគ។ ការជុំគ្នាបរិភោគបាយ  
សាមគ្គីជារៀងរាល់ឆ្នាំ គឺជាឱកាសផ្លាស់ប្តូរគំនិត  
ទស្សនៈ និងសម្តែងមនោសញ្ចេតនាសន្តោសគ្នា  
ទៅវិញទៅមកដើម្បីស្វែងរកជីវិតរស់នៅក្នុង  
សង្គមប្រកបដោយសុខដុមរមនាកាន់តែប្រសើរ<sup>៤</sup>  
ឡើង។ យើងអាចនិយាយថា៖ “ពិធីបុណ្យភ្នំ

បិណ្ឌគឺជា វិធីជួបជុំដដែលកពិភាក្សាគ្នាដើម្បីស្វែង  
យល់ដឹងអំពីគោលការណ៍ចិញ្ចឹមជីវិតឱ្យបាន  
ប្រសើរ”។ វាជាវិធីជួបជុំរវាងអ្នករស់និងខ្មោច  
ប្រេត គឺជាពិធីជួបជុំរវាងមនុស្សនិងព្រលឹងខ្មោច  
ញាតិសន្តានទាំងឡាយ ដែលបានចែកស្ថានទៅ  
ហើយ។ នៅក្នុងពិធីជួបជុំនោះ គេតែងដៃក  
ពិភាក្សាគ្នា ដើម្បីរំលឹកពីមេរៀនស្តីអំពី កត្តា  
ដែលនាំដល់សេចក្តីវិនាសអន្តរាយ និងកត្តា  
ដែលនាំមកនូវមង្គលសិរីសួស្តី ក្នុងការរៀបចំដំ  
ណើរការចិញ្ចឹមជីវិតរស់នៅ ឱ្យបានទទួលនូវ  
សេចក្តីសុខចំរើន។

**៣. របៀបធ្វើពិធីបុណ្យភ្នំបិណ្ឌ**

ខ្មែរប្រារព្ធធ្វើពិធីបុណ្យភ្នំបិណ្ឌនៅក្នុងវត្ត  
អារាមពុទ្ធសាសនា ចាប់ពីថ្ងៃ១រោច ដល់ថ្ងៃ១៥  
រោច ខែកទ្របទ រៀងរាល់ឆ្នាំ។ ពីថ្ងៃ១រោច ដល់  
ថ្ងៃ១២រោច ហៅថាថ្ងៃកាន់បិណ្ឌ ហើយថ្ងៃ១៥  
រោច ហៅថាថ្ងៃភ្នំបិណ្ឌ។ ក្នុងឱកាសបុណ្យភ្នំ  
បិណ្ឌនេះជារៀងរាល់ថ្ងៃ ពុទ្ធបរិស័ទក្មេងចាស់  
ប្រុសស្រី យាយតា ព្រឹទ្ធាចារ្យ នាំគ្នាទៅវត្ត ដើម្បី  
សំអាតទីអារាម សមាទានសីលប្រាំ<sup>៥</sup> ឬសីល  
ប្រាំបី<sup>៦</sup> និង ចម្រើនមេត្តាការវនាធម៌ជាដើម។  
គេនាំគ្នាងើបពីព្រលឹមដាំបាយសម្រាប់យកទៅ  
វត្ត។ ពេលព្រឹកវេលាដំនើតដែលព្រះអាទិត្យមិន

<sup>២</sup> និយមន័យដែលត្រូវបានបង្កើតដោយយោងតាមអត្ថន័យ  
នៃពាក្យនិងខ្លឹមសារនៃទស្សនវិជ្ជាសង្គម នាបច្ចុប្បន្ន។

ទាន់រះគេនាំគ្នាបោះបាយបិណ្ឌឱ្យពួកប្រេតនិងស្តាប់បរាភវសូត្រ លុះថ្ងៃរះគេនាំយកបាយទៅដាក់បាត្រ(រាប់បាត្រ) រៀបចំចាត់ចែងចង្ហាន់ ម្ហូបអាហារ សម្ប បង្ហែម ចង្ហាប វេរប្រគេនព្រះសង្ឃ។ ក្រោយពេលព្រះសង្ឃឆាន់រួច គេនាំគ្នាទទួលទានបាយជុំគ្នាទៅតាមការចាត់ចែងរបស់វត្តនីមួយៗ។ គេបរិភោគបាយបាត្រ<sup>៧</sup> គឺគេមិនបរិភោគបាយបិណ្ឌទេ ព្រោះ “បាយបិណ្ឌ” សម្រាប់តែបោះឱ្យប្រេតស៊ីប៉ុណ្ណោះ។ គេជឿថាប្រេត ស៊ីតែបាយបិណ្ឌ ឬចំណីណាដែលគេបោះត្រង់ចោលទៅដីគឺវាមិនអាចស៊ីអ្វីដែលគេរៀបចំត្រឹមត្រូវល្អឡើយ។ ការបោះបាយបិណ្ឌ(ការបោះជុំបាយ) ជាសកម្មភាពមួយដែលមិនទាន់មានឯកភាពគ្នានៅក្នុងសង្គមពុទ្ធសាសនិកទាំងស្រុងនៅឡើយដោយអ្នកខ្លះបានចាត់ទុកការបោះបាយបិណ្ឌជាកិច្ចដ៏សំខាន់មួយមិនអាចខានបាននៅក្នុងរដូវបុណ្យភ្ជុំបិណ្ឌ ខណៈដែលអ្នកខ្លះបានអះអាងនិងវិះគន់ថា ការបោះបាយបិណ្ឌជាទង្វើមិនត្រឹមត្រូវ ព្រោះវាជាការខ្លះខ្ចាយនិងគ្មានសណ្តាប់ធ្នាប់។ ពុទ្ធបរិស័ទខ្លះអះអាងថា ការបោះបាយបិណ្ឌជាការធ្វើមិនត្រឹមត្រូវតាមការបង្រៀនរបស់ព្រះពុទ្ធឡើយ។ ចំណែកខ្លះទៀតយល់ថា ការបោះបាយបិណ្ឌនៅជុំវិញព្រះវិហារ ប្រាកដជាបានផលទៅដល់សាច់ញាតិដែលស្លាប់។ គេជឿថាព្រលឹងវិញ្ញាណទាំងឡាយត្រូវបានគេដោះលែងពីឋាននរកឲ្យមកកាន់វត្តអាមដើម្បីទទួលអាហារពីសាច់ញាតិ

នៅពេលមិនទាន់ឃើញពន្លឺថ្ងៃ ហើយប្រេតត្រូវត្រឡប់ទៅឋាននរកវិញនៅមុនពេលព្រះអាទិត្យរះ។ រនោចខែកទ្របទ ជាវេលាដែលព្រះចន្ទពុំសូវមានពន្លឺ ហើយចេះតែងងឹតទៅៗ ដែលយមរាជដោះលែងពួកប្រេតទាំងឡាយ ឱ្យមករស់នៅលាយឡំជាមួយមនុស្សចាំទទួលភោគផលដែលបងប្អូនញាតិផ្តល់ឱ្យ។ ក្នុងរយៈពេលចំនួន១២ថ្ងៃពុទ្ធបរិស័ទចំណុះជើងវត្តនីមួយៗទាំងជិតឆ្ងាយបានបែងចែកវេនជាក្រុម ដើម្បីកាន់បិណ្ឌជាប្រចាំថ្ងៃ។ ក្នុងបិណ្ឌនីមួយៗ នៅពេលយប់ គេជួបជុំគ្នា នមស្ការព្រះរតនត្រ័យ<sup>៨</sup> សមាទានសីល<sup>៩</sup> និងមន្តព្រះសង្ឃចម្រើនព្រះបរិត្ត<sup>១០</sup> សូត្រមង្គលសូត្រ និងសម្តែងធម៌ទេសនា ព្រមទាំងប្រគេននិងជូនភេសជ្ជៈចំពោះព្រះសង្ឃ និងចាស់ព្រឹទ្ធាចារ្យ។ លុះព្រឹកឡើង គេបោះបាយបិណ្ឌ<sup>១១</sup> ស្តាប់បរាភវសូត្រ ប្រគេនយាគូ(បបរ) និងកត្តាហារ(ភោជនាអាហារ; អាហារទូទៅ) ដើម្បីឱ្យសកុសលជូនចំពោះវិញ្ញាណក្ខន្ធក្រុមគ្រួសារញាតិមិត្តរបស់គេដែលបានធ្វើមរណកាលហើយ។ នៅយប់ថ្ងៃ១២រោច គេប្រារព្ធធ្វើពិធីដូចយប់ថ្ងៃកាន់បិណ្ឌពីមុនៗដែរ ប៉ុន្តែមានលក្ខណៈឱ្យរិកជាង។ ឱកាសនេះប្រជាជននិយមធ្វើនិវេទន៍ ពិសេសនិវេទន៍អន្សម និងនិវេទន៍សម្រាប់ប្រគេនព្រះសង្ឃ សែនព្រេន និងជូនឪពុកម្តាយ ចាស់ទុំ ញាតិមិត្តរបស់គេ ក្នុងឱកាសថ្ងៃបុណ្យភ្ជុំបិណ្ឌមិនដែលអាក់ខាន។ លុះព្រឹកឡើងថ្ងៃ១៥រោច ដែលជាថ្ងៃភ្ជុំបិណ្ឌនេះ ពុទ្ធ

បរិស័ទគ្រប់វេនបិណ្ឌទាំង១២ អញ្ជើញមកចូល  
 រួមយ៉ាងកុះករ ប្រគេនចង្ហាន់ព្រះសង្ឃ និងបង្ស  
 កូល<sup>៧៧</sup> ដូចថ្ងៃកាន់បិណ្ឌដែរ ប៉ុន្តែថ្ងៃនេះមាន  
 លក្ខណៈអធិកអធមជាងថ្ងៃកាន់បិណ្ឌកន្លងមក  
 ។ តាមទម្លាប់នៅពេលល្ងាចថ្ងៃ១៥រោច គ្រួសារ  
 នីមួយៗរៀបចំពិធីសែនព្រេនដូនជីដូនជីតារបស់  
 ខ្លួន។ លុះព្រលឹមស្រាងៗ ថ្ងៃ១កើត ខែអស្សុជ  
 គេរៀបចំនំ ចំណី ផ្លែឈើ គ្រឿងបរិក្ខា ដុត  
 ទៀនធ្លុបដាក់ក្នុងទូកសិប្បនិមិត្តដែលធ្វើអំពី  
 ស្រទបចេកបណ្តែតតាមទឹកដើម្បីជាកិច្ចដូន  
 ដំណើរដូនតាត្រឡប់ទៅឋាននរកជាលំនៅរបស់  
 គាត់វិញ។

នៅរាល់ពេលដល់រដូវប្រារព្ធពិធីបុណ្យភ្នំ  
 បិណ្ឌម្តងៗ ពលរដ្ឋខ្មែរតែងស្តាប់ជួបគ្នាមិនដែល  
 ខាន បើមិនបានជួបគ្នាតាមវេនបិណ្ឌ ក៏ទៅជួប  
 នៅថ្ងៃភ្នំដែរ។ បងប្អូនកូនចៅ សាច់ញាតិសន្តាន  
 ទាំងអស់ ទោះនៅទីជិត ឬទីឆ្ងាយ តែងតែធ្វើ  
 ដំណើរទៅជួបជុំឪពុកម្តាយ បងប្អូន នៅឯភូមិ  
 កំណើត និងជាពិសេសនៅឯវត្តអារាមណា  
 មួយ។ ជារៀងរាល់ឆ្នាំ រាជរដ្ឋាភិបាលបានអនុ  
 ញាតឱ្យមន្ត្រីរាជការ និយោជិត កម្មករ បានឈប់  
 សម្រាកបីថ្ងៃ ដើម្បីងាយស្រួលចូលរួមក្នុងឱកាស  
 ពិធីបុណ្យភ្នំ។ ប្រជាពលរដ្ឋខ្មែរបានយកឱកាស  
 នេះឧទ្ទិសកុសលដូនដល់ព្រលឹង(វិញ្ញាណខន្ធ)  
 ញាតិទាំង ៧ សន្តាន ដែលស្លាប់ទៅ និងជួបជុំ  
 ដដែកពិភាក្សាពីបញ្ហាជីវិត និងបរិភោគអាហារ  
 សាមគ្គីនៅក្នុងវត្តអារាម ឬនៅតាមផ្ទះណាមួយ។

ហេតុនេះទើបខ្មែរចាត់ទុកថា ភ្នំបិណ្ឌជាបុណ្យ  
 ប្រពៃណីចម្បងមួយក្នុងចំណោមបុណ្យប្រពៃ  
 ណីប្រចាំឆ្នាំផ្សេងរបស់ខ្លួន។ អ្នកខ្លះជឿយ៉ាង  
 ស៊ប់ ថា នៅរដូវបុណ្យភ្នំ ប្រសិនបើប្រេត មករក  
 គ្រប់ចំនួន៧វត្តហើយ តែរកមិនឃើញកូនចៅ  
 បងប្អូនជាញាតិមិត្តខ្លួនទេ នោះពួកប្រេតទាំង  
 នោះនឹងជេរប្រទេច ដាក់បណ្តាសាឱ្យអ្នកមាន  
 ជីវិតទាំងនោះរងនូវក្តីវិនាសហិនហោច ព្រាត់  
 ប្រាស់ជាមិនខាន។ ទោះបីដំនៀបបនេះបាន  
 បាត់បង់ឥទ្ធិពលស្ទើរទាំងស្រុងក៏ដោយ ក៏ជន  
 ជាតិខ្មែរនៅតែស្តាប់ជួបគ្នានៅតាមវត្តអារាម  
 តាមទម្លាប់ប្រពៃណីរៀងមកដដែល។

**៤. ប្រវត្តិនៃពិធីបុណ្យភ្នំបិណ្ឌ**

មុនពេលព្រាហ្មណ៍សាសនា និងពុទ្ធសាសនា  
 ចូលមកដល់ទឹកដីខ្មែរ ជនជាតិខ្មែរមានគោល  
 ដំនៀរបស់ខ្លួនអំពីជីវចលនិយមតាំងពីដើម  
 ដំបូងនៃប្រវត្តិកំណើតរដ្ឋមកម៉្លោះ។ ជនជាតិ  
 ខ្មែរតែងដាក់ចំណីអាហារសែនដល់ព្រលឹងអ្នក  
 ដែលស្លាប់ជារៀងរាល់ពេលទទួលទានអាហារ  
 របស់ខ្លួនជាដរាប។ លើសពីនេះរៀងរាល់រដូវ  
 កាលក្នុងឆ្នាំនីមួយៗព្រឹទ្ធាចារ្យចាស់ទុំខ្មែរតែង  
 ដឹកនាំអ្នកភូមិធ្វើពិធីសែនព្រេនដល់ខ្មោច ដែល  
 គេធ្វើឡើងសម្រាប់អ្នកដែលស្លាប់ក្នុងពេលថ្មីៗឬ  
 អស់កាលដ៏យូរមកហើយ។ ខ្មែរហៅថាពិធីប្រចាំ  
 ឆ្នាំនេះថារដូវបុណ្យខ្មោច ឬពិធីបុណ្យសែនដូន  
 តា គឺនៅចំពេលដែលយមបាលបើកទ្វារឋាន

នរក។ ទោះបីក្រោយមកទទួលឥទ្ធិពលលទ្ធិ  
ព្រាហ្មណ៍ និងពុទ្ធសាសនាមហាយាន ក៏ដោយ  
ខ្មែរមិនបោះបង់ចោលលទ្ធិដើមរបស់ខ្លួនដែរ។  
យើងសង្កេតឃើញជនជាតិខ្មែរបន្តអនុវត្តជំនឿ  
ទាំងនោះលាយចម្រុះគ្នា ដូចជាពិធីសែនព្រេន  
នៅទីវត្តអារាម តាមស្រែចម្ការ ផ្ទះសំបែង ពិធី  
លៀងអារក្ស ពិធីបូជាសពដោយមានអាចារ្យភ្នក  
ស្លៀកពាក់ស។ល។ ចំពោះឥទ្ធិពលលទ្ធិ  
ព្រាហ្មណ៍ ខ្មែរអនុវត្តជំនឿគឺភាគច្រើនធ្វើឡើង  
តាមរយៈការបង្កើតនិមិត្តសញ្ញាសម្រាប់តំណាង  
អង្គអាទិទេពណាមួយ ដូចជាការដាប់ឫសូន្យ  
ឬធ្វើជាតំណាងឲ្យលិង្គព្រះឥសូរនិងយោនីព្រះ  
នាងឧមាវតី ការវេចនិអន្សូម(តំណាងសិវៈលិង្គ)  
និងនិគម(តំណាងឧមាយោនី) ជាដើម។ នៅ  
សម័យក្រោយមកដោយសារឥទ្ធិពលពុទ្ធ  
សាសនា អ្នកប្រាជ្ញខ្មែរដែលជាពុទ្ធសាសនិក  
បានខិតខំកែច្នៃរៀបចំពិធីបុណ្យសែនដូនតា ឱ្យ  
ទៅជា ពិធីបុណ្យភ្នំបិណ្ឌ ដើម្បីឱ្យស៊ីគ្នានឹង  
គោលជំនឿនៃព្រះពុទ្ធនិយមតាមបែបខ្មែរ។ ពួក  
គាត់បានលើកយកសាស្ត្រាដែលនិទានអំពីរឿង  
បែបទេវកថានានា ក្នុងគម្ពីរសុត្តបិដក(ព្រះសូត្រ)  
មកច្នៃប្រឌិតបញ្ចូលជាគតិយ៉ាងប្រសើរ។  
ទោះយ៉ាងនេះក្តី ក៏គេពុំដឹងឱ្យច្បាស់ ថា ពិធី  
បុណ្យភ្នំបិណ្ឌនេះ ផ្តើមឡើងដំបូងក្នុងរជ្ជកាល  
ស្តេចអង្គណា ឬក្នុងពុទ្ធសករាជនិងគ្រឹស្ត  
សករាជណាទេ។ ផ្អែកតាមសិលាចារិកឲ្យដឹងថា  
ព្រះបាទយសោវរ្ម័ន គ្រងរាជសម្បត្តិរវាង គ.ស.

៨៨៩ ដល់៩១០ ព្រះអង្គបានសាងអាវាសជា  
ច្រើន ហើយទ្រង់តែងធ្វើពិធីបូជាបាយបិណ្ឌជា  
រៀងរាល់ខែ ដើម្បីឱ្យសកុសលចំពោះវិញ្ញាណ  
កូនអ្នកស្លាប់ក្នុងចម្បាំង និងចំពោះខ្មោចទាំង  
ឡាយដែលគ្មានបងប្អូនគ្រួសារញាតិសន្តាន។  
នៅរជ្ជកាលព្រះបាទអង្គជួង (គ.ស ១៨៤៨-  
១៨៥៩) ក្នុងព្រះបរមរាជវាំងជារៀងរាល់ឆ្នាំ  
ចាប់ពីថ្ងៃ១រោចខែកទ្របទ ព្រះរាជាធ្វើពិធីកាន់  
បិណ្ឌ លុះថ្ងៃ១៤រោច ខែកទ្របទ ព្រះរាជាចេញ  
ថ្វាយព្រះបិតរ<sup>xii</sup> ហើយនៅថ្ងៃ១៥រោច ខែកទ្រ  
បទ មានទេសនាតាថាពាន់<sup>xiii</sup>។ ពិធីបុណ្យភ្នំ  
បិណ្ឌ ប្រហែលមានដើមកំណើតតាំងពីសម័យ  
អង្គរមកម៉្លោះ ហើយជនជាតិខ្មែរនាំគ្នាបន្តប្រារព្ធ  
ធ្វើជាប់រហូតមកសម័យបច្ចុប្បន្ន ។ លើកលែងតែ  
របបកម្ពុជាប្រជាធិបតេយ្យ(១៩៧៥-១៩៧៩)  
ប៉ុណ្ណោះដែលមិនអនុញ្ញាតឱ្យមានពិធីបុណ្យភ្នំ  
បិណ្ឌនេះ ព្រោះរបបនោះប្រកាន់ខ្ជាប់លទ្ធិកុម្មុ  
នីស្ត ដែលមានទំនោរកែប្រែទម្លាប់ចាស់នៅ  
ក្រោមពាក្យថា ធ្វើបដិវត្តវប្បធម៌ បំបាត់កាក  
សំណល់វប្បធម៌ចាស់គំរិលជំនឿអរូបិ ឱនថយ  
មិនជឿនល្បឿន។

គោលគំនិតសំខាន់របស់ខ្មែរដើម ក៏ដូចគ្នា  
នឹងទ្រឹស្តីពុទ្ធសាសនាដែរ គឺ អប់រំមនុស្សឱ្យមាន  
ហិរិ និងឱត្តប្បៈ។ ហិរិ-ឱត្តប្បៈ ជាធម៌តែងអា  
ស្រ័យ នាំមនុស្សរស់នៅបានសេចក្តីសុខចំរើន។  
ហិរិ គឺខ្មាសអំពើអាក្រក់ ខ្មាសទុច្ចរិត ខ្មាសបាប  
និងឱ្យមានឱត្តប្បៈ គឺខ្ជាប់បាប ខ្ជាចទុច្ចរិត មិន

ហ៊ានធ្វើអំពើអាក្រក់, តក់ស្លុតជ្រេញអាចំពោះ  
 បាប។ ការអប់រំ និង សិក្សា ឱ្យល្អដោយលើក  
 យកសុខសួគ៌ និង នរកប្រេត មធ្យោបាយដំបូង  
 ក្នុងជំនឿសម្រាប់ឧបករណ៍វិភាគរកហេតុផលពិ  
 ចារណាស្វែងរកសច្ចភាព និងតថភាពសង្គម  
 ជាក់ស្តែងបន្ទាប់មកគេនឹងប្រើឱកាសបន្ថយភាព  
 ល្ងង់ខ្លៅនិងជំនឿគ្មានហេតុផលបាន។ ហេតុនេះ  
 ហើយបានជាអ្នកប្រាជ្ញខ្មែរ បានលើកយករឿង  
 ដែលទាក់ទងនឹងស្ថានភាពអ្នកដែលស្លាប់ចែក  
 ឋាន(ខ្មោចឬប្រេត) មកបង្ហាញ ដើម្បីទុកជា  
 ជំនួយដល់អ្នកនៅរស់បានពិចារណាពីអតីត  
 កាល បច្ចុប្បន្នកាល និងវាសនាអនាគតកាល  
 របស់ខ្លួន។ លោកបានយកគម្ពីរ ឬសាស្ត្រាព្រះ  
 ពុទ្ធសាសនាមួយចំនួន ដើម្បី កែច្នៃពី រដូវសែន  
 ដូនតាខ្មែរឱ្យទៅជា ពិធីបុណ្យភ្នំបិណ្ឌ ដូចជា  
 គម្ពីរធម្មបទ គម្ពីរសាស្ត្រាវិជ្ជាធរជាដើម។

**៤.១. គម្ពីរធម្មបទ**

គម្ពីរធម្មបទ បានចែងថា មនុស្សដែល  
 ស្លាប់ទៅ អាចបដិសន្ធិនៅឋានសួគ៌ ឬ ឋាននរក  
 ទៅតាមផលកម្មដែលខ្លួនបានសាងកាលពីពេល  
 រស់នៅ។ អ្នកសាងកុសលបានទៅកើតនៅឋាន  
 សួគ៌(ទេវលោក) ហៅថា ទេវតា តែងសោយនូវ  
 វត្ថុទិព្វ ទទួលបានសេចក្តីសុខគ្រប់ប្រការ។  
 អ្នកសាងអកុសលបានទៅកើតជាប្រេតនៅឋាន  
 នរកតែងទទួលរងទុក្ខលំបាកវេទនា ដោយការ  
 ស្រេកឃ្លាននិងទារុណកម្ម ឥតស្រាកស្រាន្ត។

ពេលណាមនុស្សវេរឧទ្ធិសផលទៅឲ្យ ពួកប្រេត  
 នឹងអាចទទួលបានផលនោះ។

បុគ្គលទាំងឡាយ ធ្វើកាលកិរិយា លះ  
 លោកនេះទៅហើយ រមែងញ៉ាំងអត្តភាពឲ្យ  
 ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងប្រេតវិស័យនោះ ដោយផលទាន  
 ដែលញាតិទាំងឡាយឧទ្ធិសឲ្យហើយអំពីលោក  
 នេះ។ ទឹកធ្លាក់ចុះលើទីទួល រមែងហូរទៅកាន់ទី  
 ទាប ដូចម្តេចមិញ ទានដែលបុគ្គលឲ្យហើយ  
 អំពីលោកនេះ រមែងសម្រេចផល ដល់ប្រេតទាំង  
 ឡាយ ដូច្នោះដែរ។ ផ្លូវទឹក មានទន្លេ និងស្ទឹងជា  
 ដើមដ៏ពេញ រមែងញ៉ាំងសាគរឲ្យពេញប្រៀប  
 ដូចម្តេចមិញ ទានដែលបុគ្គលឲ្យហើយអំពី  
 លោកនេះ រមែងសម្រេចផល ដល់ប្រេតទាំង  
 ឡាយ ដូច្នោះដែរ។ បុគ្គលកាលរពួកឃើញនូវ  
 ឧបការគុណ ដែលលោកធ្វើទុកដល់ខ្លួន ក្នុង  
 កាលមុនថា អ្នកនេះបានឲ្យរបស់នេះដល់អញ  
 អ្នកនេះបានធ្វើគុណនេះដល់អញ ជនទាំង  
 ឡាយនោះ ជាញាតិមិត្ត ជាសំឡាញ់របស់អញ  
 ដូច្នោះហើយ គួរឲ្យទក្ខិណាទាន ចំពោះប្រេត  
 ទាំងឡាយ។ ការយំសោកសៅ និងការខ្សឹកខ្សួល  
 ដទៃណា មិនមានប្រយោជន៍ឡើយ ការយំជា  
 ដើមនោះ មិនសម្រេចប្រយោជន៍ ដល់ប្រេតទាំង  
 ឡាយទេ ញាតិទាំងឡាយ រមែងបិតនៅយ៉ាង

នោះដដែល ឥតបានដឹង បានឮឡើយ។<sup>៣</sup> ហេតុនេះ ទើបព្រះសង្ឃដែលជាសាវ័កព្រះពុទ្ធសមណៈគោត្តម និងមស្សត្រធម៌ដារឧទ្ទិសចំណែកបុណ្យ ឈ្មោះ តិរោកុឌ្ឍសូត្រ<sup>xiv</sup> នៅក្នុងពិធីបុណ្យក្តុំបិណ្ឌ និងក្នុងពិធីទក្ខិណានុប្បទានផ្សេងៗ ដើម្បីអនុមោទនាដល់ពួកប្រេត រហូតមកដល់សព្វថ្ងៃ។

**៤.២. គម្ពីរសាស្ត្រាវិជ្ជាធរៈ**

គម្ពីរវិជ្ជាធរៈ "បុព្វិទ្យាធរៈ" បង្ហាញថា ព្រះសង្ឃព្រះនាមព្រះឧបគុត្តត្ថេរ បាននាំយកបណ្តាំប្រេតពីឋាននរកមកប្រាប់ស្តេចថា បើមនុស្សធ្វើបុណ្យដាក់បិណ្ឌឧទ្ទិសកុសលឱ្យនោះ ពួកប្រេតនឹងអាចបានឆ្អែតស្តាប់ស្តល់បាត់ទុក្ខវេទនា។ ព្រះរាជាសម័យអង្គរដែលគោរពព្រះពុទ្ធសាសនាបានស្គាល់ពីតម្រូវការចាំបាច់របស់ព្រះសង្ឃគឺបច្ច័យ៤មានសំលៀកបំពាក់ អាហារ ជំរក និងថ្នាំពេទ្យ។ ព្រះរាជាដឹងថានៅពេលដែលព្រះសង្ឃនិមន្តដើរចេញបាត្រ ក្នុងរដូវវស្សាតែងជួបប្រទះនឹងភ្លៀងផ្កុរ និងកក់ជ្រាំបង្កភាពលំបាកយ៉ាងខ្លាំង។ ព្រះរាជាបានអំពាវនាវដល់ប្រជារាស្ត្រឲ្យផ្គត់ផ្គង់អាហារ និងសម្ភារៈចាំបាច់មូលដ្ឋាននានាដល់ព្រះសង្ឃក្នុងរដូវវស្សា។ និន្នាការនេះបានបង្កើតឲ្យមាន គម្ពីរវិជ្ជាធរៈ ដែលនិយាយអំពីពិធីបុណ្យក្តុំបិណ្ឌ។ ស្តេចក៏ធ្វើជាចុតហ្វាយ

ផ្សព្វផ្សាយដល់ប្រជារាស្ត្រក្នុងព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជាដើម្បីឲ្យធ្វើបុណ្យដាក់បិណ្ឌ ឬកាន់បិណ្ឌនៅក្នុង រដូវវស្សាដោយផ្តាំធ្វើថា ឲ្យធ្វើចំនៅថ្ងៃ១រោច ខែកទ្របទរហូតដល់ ថ្ងៃ១៥រោច ខែកទ្របទ។ ដោយហេតុនេះហើយទើបមាន ពិធីបុណ្យក្តុំបិណ្ឌជាប្រពៃណីជាតិ តាំងពីពេលនោះរហូតមកដល់សព្វថ្ងៃនេះ។

**៥. ទស្សនៈភ្នំអំពីប្រេត**

យោងតាមគម្ពីរមិលិន្ទប្បញ្ញា នៃព្រះពុទ្ធសាសនាបានចែងថា មនុស្សដែលស្លាប់ទៅតែងទៅកើតទីផ្សេងៗតាមកម្មរបស់ខ្លួន។ អ្នកដែលក្លាយជាប្រេតអាស្រ័យមកពីអំពើបាបកម្ម ដែលខ្លួនបានសាងទុកមក។ មនុស្សប្រព្រឹត្តិអាក្រក់ ធ្វើតែបាបកម្ម លុះស្លាប់ទៅតែងតែកើតជាប្រេត។ ប្រេតមាន ៤ពួកគឺ៖ ១. ពួកប្រេតដែលចិញ្ចឹមជីវិតដោយខ្ទុះឈាម(ឧត្តបដីរី), ២. ពួកប្រេតដែលស្គាល់តែទុក្ខវេទនាដោយការស្រេកឃ្នានជានិច្ច(ឧប្បបាសិក), ៣. ពួកប្រេតដែលភ្លើងឆេះជានិច្ច(និជ្ឈាមតណ្ហិក) ៤. ពួកប្រេតដែលចិញ្ចឹមជីវិតដោយផលទាន ដែលគេឧទ្ទិសឲ្យ (បរទត្តុបដីរី)។

គម្ពីរនេះញាក់ច្បាស់ថា បណ្តាពួកប្រេតទាំង៤ពួកនេះ មានតែពួកប្រេតទី៤ទេ ដែលគេវេរឧទ្ទិសជូនទៅហើយអាចទទួលយកបាន

<sup>3</sup> ពុទ្ធសាសនបណ្ឌិត្យ, ព្រះត្រៃបិដក, សុត្តន្តបិដក, ភាគ៥២ - ពស.២៤៧, ទំព័រទី ១៤

ដូចជាពួកប្រេតជាញាតិ របស់ព្រះបាទពិម្ពិសារ ជាអាណាសោយរាជនៅប្រទេសឥណ្ឌានាសម័យ ព្រះពុទ្ធសមណៈគោត្តមជាដើម។

ជំនឿអំពីប្រេតមានការពិបាកយល់និង សុត្រស្នាញ សម្រាប់មនុស្សគ្រប់សម័យកាល ពិសេសសម្រាប់មនុស្សម័យទំនើបខាងបច្ចេក ទេសវិទ្យាសាស្ត្រ។ យោងតាមតថភាពសង្គម ជាក់ស្តែង ប្រេត សំដៅលើមនុស្សដែលជួប ប្រទះការលំបាកវេទនានិងគ្មានសេរីភាពក្នុងការ រស់នៅ គឺជីវិតរស់នៅប្រៀបដូចជានៅក្នុងគុក ដោយសារតែសាងនូវបាបកម្ម ឬចុះកិច្ចសន្យាស៊ី ឈ្នួលធ្វើការងារឱ្យថៅកែ។ ខ្លះជាប់ទោស ព្រោះ ប្រព្រឹត្តិខុសសុដីវធម៌ ខុសសីលធម៌ ខុសគុណ ធម៌ និងខុសគន្លងប្រពៃណីវប្បធម៌ និងច្បាប់ សង្គមដែលនៅជាធរមាន។ នៅក្នុងគ្រប់សម័យ កាលនៃរបបគ្រប់គ្រង មនុស្សជាតិត្រូវគេបែង ចែកជា២ប្រភេទ គឺ អ្នកមាន និង អ្នកក្រ។ អ្នក មានគឺជាអ្នកដែលមានទ្រព្យសម្បត្តិដែលអាច បំពេញសេចក្តីត្រូវការនិងសេចក្តីប្រាថ្នារបស់ខ្លួន បាន រស់នៅក្នុងសេចក្តីសុខសប្បាយដែលប្រៀប ដូចទេវតានៅឋានសួគ៌ ផ្ទុយទៅវិញអ្នកក្រគឺជា អ្នកខ្វះខាតទ្រព្យសម្បត្តិ ហើយរស់នៅជួបទុក្ខ លំបាក ប្រៀបដូចប្រេតនៅឋាននរក។ អ្នកខ្លះ ជឿថា ជីវិតរស់នៅក្លាយជាអ្នកមានឬអ្នកក្រ គឺ អស្រ័យដោយសារអានិសង្សនៃកុសលឬ អកុសលដែលគេបានសាងពីជាតិមុន នៅខណៈ ដែលអ្នកខ្លះបដិសេធកំនិតនេះព្រោះគេយល់ថា

ក្លាយជាអ្នកមាន គឺមកពីគេឆ្ងាតពូកែធ្វើជំនួញ រួមផ្សំបរិយាកាសសង្គមអនុគ្រោះអំណោយផល ល្អហើយក្លាយជាអ្នកក្រដោយសារសេចក្តីល្ងង់ ខ្លីលច្រអូស មិនចេះក្បួនរកស៊ី ឬមកពីធ្លាក់ខ្លួន ឈឺ ឬមកពីចោរកម្ម ឬមកពីសង្គមមិនទាន់មាន លទ្ធភាពទប់ស្កាត់អំពើជិះជាន់ពុករលួយកេង ប្រវ័ញ្ចពីសំណាក់អ្នកមានអំណាច។ល។

ក្នុងប្រវត្តិសាស្ត្រ ប្រជាសាស្ត្រខ្មែរភាគ ច្រើនដែលក្រីក្រ ធ្លាប់រស់នៅប្រកបដោយ សេចក្តីទុក្ខវេទនាប្រៀបដូចសត្វនរកប្រេតឬសត្វ តិរច្ឆានដូចចោះដៃ។ អ្នកខ្លះធ្លាក់ខ្លួនក្រីក្រ ហើយរងទុក្ខវេទនាដោយសារតែខ្លួនប្រព្រឹត្ត ល្មើសគោលការណ៍ដែលមានចែងក្នុងបរាវក សូត្រដូចជាស្អប់បណ្ឌិតស្អប់បញ្ញវន្ត មិនរាប់រក ញាតិសន្តានរបស់ខ្លួន មានអាហារឆ្ងាញ់លួច លាក់ស៊ីម្នាក់ឯងមិនចែករំលែកដល់អ្នកដទៃ មិន ចិញ្ចឹមរក្សាមាតាបិតាដែលចាស់ជរា លួចឆក់ប្លន់ កុហក់បោកប្រាស់អ្នកដទៃ ប្រព្រឹត្តអបាយមុខ ស្រី ស្រា ល្បែង លើកតំកើងអ្នកលេងខ្លះខ្លាយ ឥតព្រួយ ឥតគិតប្រឹងប្រែង មិនខ្លះខ្លែង ខ្លីល ច្រអូស ដេកច្រើន និយាយច្រើន ខឹងច្រើន សម្តែងឲ្យគេដឹង ចូលចិត្តរាប់អានតែជាមួយ មនុស្សពាលយោរយោសាហាវយង់ឃ្នង មិន ត្រេកអរនឹងប្តីឬប្រពន្ធរបស់ខ្លួនបែរទៅបំផុល នឹងជនពេស្យា និងបំពានលើប្រពន្ធកូនអ្នកដទៃ ខ្លួនចាស់ហើយយកប្រពន្ធក្មេង ខ្លួនខ្សត់ទ្រព្យ



សម្បត្តិខ្ពស់ចំណេះចំណេះប្រាជ្ញាហើយប្រាជ្ញា  
ចង់ធ្វើធំ ជាដើម។

ផ្ទុយទៅវិញ អ្នកខ្លះធ្លាក់ខ្លួនជាអ្នកក្រ រងទុក្ខ  
វេទនាដោយសារតែសង្គមអយុត្តិធម៌ ការជិះជាន់  
តាបសង្កត់ កេងប្រវ័ញ្ច ពុករលួយ បំបិទសិទ្ធិសេរី  
ភាព ធ្វើទារុណកម្ម ពីសំណាក់មនុស្សនៅក្នុង  
វណ្ណៈជិះជាន់ ដែលជាក្រុមមនុស្សពាលមាន  
អំណាច អាជ្ញាធរខ្លួន និង អ្នកដឹកនាំស្ថាប័ន  
ចិត្តអាក្រក់ជាដើម។ ប្រសិនបើ អំពើថោកទាប  
របស់មនុស្សដែលគ្មានគុណធម៌ របស់អ្នកមាន  
និងអ្នកមានអំណាច បន្តប្រព្រឹត្តអំពើអានាចារ្យ  
តាបសង្កត់ បោកប្រាស់រាស្ត្រក្រីក្រតាមគ្រប់រូប  
ភាព បំបិទសិទ្ធិប្រជារាស្ត្រ ពុករលួយ លួចប្លន់  
ទ្រព្យសម្បត្តិរាស្ត្រ និង ការបំបិទសិទ្ធិទទួលបាន  
ព័ត៌មាន នោះប្រជារាស្ត្រក្រីក្រលំបាកវេទនារស់  
នៅដូចប្រេតនៅឋាននរកលោកិយដែរ។នៅក្នុង  
មង្គលសូត្រ៣៨ប្រការ ត្រង់ប្រការទី៤ ចែងថា  
ការរស់នៅក្នុងប្រទេសដ៏សមគួរ ទើបមានមង្គល  
ហេតុនេះប្រជាពលរដ្ឋ គួរតែនាំគ្នាត្រិះរិះពិចារ  
ណាគិតគូរដោះស្រាយបញ្ហាសង្គមនាពេល  
បច្ចុប្បន្នឱ្យបានល្អប្រសើរត្រឹមត្រូវ ដើម្បីផ្តល់  
ឱកាសដល់សមាជិកសង្គមទាំងអស់បានសាង  
ជីវភាពរស់នៅកាន់តែមានយុត្តិធម៌ល្អប្រសើរ  
ប្រកបដោយសុភមង្គលនិងវិបុលភាព។ សម័យ  
បច្ចុប្បន្ន ប្រទេសជាច្រើនបានជ្រើសរើសការដឹក  
នាំប្រទេសតាមលទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យ ដើម្បី  
គោលដៅរស់នៅមាន សិទ្ធិ សេរីភាព ស្មើគ្នា

ចំពោះច្បាប់ប្រកបដោយយុត្តិធម៌ រីកចំរើន និង  
សុភមង្គល។

ពិភពលោកបច្ចុប្បន្នគឺជា យុគសម័យ  
សាកលភារូបនីយកម្មនៃវិទ្យាសាស្ត្របច្ចេកទេស  
ដែលជំនឿសាសនាទាំងឡាយមិនមានឥទ្ធិពល  
ខ្លាំងលើជីវភាពរស់នៅរបស់មនុស្សដូចសម័យ  
បុរាណឡើយ។ យោងតាមទ្រឹស្តីវិទ្យាសាស្ត្រ  
មនុស្សដែលស្លាប់គ្មានបន្ទូលអ្វីដែលជាគ្រឿង  
សម្រាប់ចងចាំឡើយ សូម្បីព្រលឹងវិញ្ញាណក៏មិន  
អាចអត្តិភាពបានឡើយ។ សូម្បីមនុស្សដែល  
នៅរស់ក៏អាចវង្វេង ឬមិនអាចចងចាំអ្វីបានដែរ  
ប្រសិនខ្លួនរក្សាលមានបញ្ហាវិបត្តិ ឬជម្ងឺជាដើម។  
ចុះទម្រាំខ្មោចគ្មានរូបកាយខ្លួនរក្សាល តើព្រលឹង  
ទៅជ្រកកោននៅឯណា? តើមានអ្វីជាមូលដ្ឋាន  
ត្រូវចងចាំបាន? តើមានអ្វីសម្រាប់ជាកស្តុតាង  
សម្រាប់ពន្យល់ពីនរកប្រេតបាន? ជំនឿជាតិមុខ  
ជាតិក្រោយ នរកប្រេត គឺជារឿងហួសនិស្ស័យ  
(អចិន្តយុជ) សម្រាប់មនុស្សត្រិះរិះពិចារណា  
ហេតុនេះយើងអាចបែរមករកការពិចារណាលើ  
តថភាពសង្គមជាក់ស្តែងវិញ។ ចំពោះតថភាព  
ជាក់ស្តែង ការបោះបាយបិណ្ឌមានប្រយោជន៍  
តិចតួចបំផុតសម្រាប់ចំណីអាហារដល់ប្រេត  
ឬសត្វតិរច្ឆាន ប៉ុន្តែគេក៏ពុំគួរមើលរំលងពីសារៈ  
សំខាន់នៃជំនឿទំនៀមទម្លាប់ ប្រពៃណី ពិធី  
បុណ្យផ្សេងៗរបស់ជាតិនីមួយៗដែរ។

**៦. អត្ថប្រយោជន៍នៃការប្រារព្ធពិធីបុណ្យភ្នំបិណ្ឌ**

ដូចបានដឹងហើយថាអ្នកប្រាជ្ញខ្មែរមានគំនិតច្នៃប្រឌិតខ្ពស់ក្នុងការបង្កើតឱ្យមានកម្មវិធីបុណ្យភ្ជុំបិណ្ឌ។ ជាគោលការណ៍ វិធីបុណ្យភ្ជុំបិណ្ឌផ្តល់អត្ថប្រយោជន៍សម្រាប់សង្គមខ្មែរដូចតទៅ៖

ក. បង្ហាញថាខ្មែរជាពូជសាសន៍មានគុណធម៌ស្គាល់គុណ(កតញ្ញតាធម៌)និងធ្វើតបគុណ(កតវេទិតាធម៌)ចំពោះបុព្វបុរសរបស់ខ្លួន។

ខ. បង្ហាញពីទស្សនៈស្តីពីជីវិតនិងការរស់នៅ ឬជំនឿស្តីអំពីទំនាក់ទំនងរវាងព្រលឹង និងរូបកាយ។ មកដល់សម័យទំនើបនេះ ខ្មែរភាគច្រើននៅតែជឿថា កាលណារូបកាយស្លាប់ព្រលឹងមិនស្លាប់ទេនៅវិលកើតស្លាប់ជាអត្តិភាពផ្សេងៗជាបន្តបន្ទាប់។ មនុស្សភាគច្រើននៅតែមានជំនឿលើការវិលកើតមានឥទ្ធិពលលើការរស់នៅរបស់មនុស្ស។ ការវិលកើតនោះមានដូចជា ខ្មោច ព្រាយ អារក្ខ អារក្ស អ្នកតា ទេវតា ប្រេត នរក និង ស្នាក់ជាដើម។ ហេតុនេះទើបគេបន្តអនុវត្តកិច្ចបូជាខាងសាសនាដោយផ្លូវផ្តាច់រហូតមក។ គេជឿថាមនុស្សដែលស្លាប់ទៅមិនមែនសុទ្ធតែចាប់កំណើតជាប្រេតទាំងអស់នោះទេ។ អ្នកធ្វើល្អតែងទៅកើតក្នុងសុគតិភពមានឋានទេវលោក ហើយអានិសង្ស(កុសលផលបុណ្យ) ដែលញាតិសន្តាន ឧទ្ទិសឱ្យក្នុងរដូវភ្ជុំបិណ្ឌក៏ទៅជួយសណ្តោងអ្នកល្អទាំងនោះឱ្យរឹងរិតសុខចម្រើនទ្រឡើងថែមទៀត។ អ្នកធ្វើអាក្រក់តែងទៅកើតជាប្រេតក្នុងទុគតិភពមានឋាននរក

ជាដើម ហើយអានិសង្សកុសលផលបុណ្យដែលញាតិសន្តាន ឧទ្ទិសឱ្យក្នុងរដូវភ្ជុំបិណ្ឌអាចជួយយឺតយោងប្រេតដែលជាអ្នកប្រព្រឹត្តិអាក្រក់ទាំងនោះ ឱ្យបានរួចចាកទុក្ខទោសបានមួយគ្រា។

គ. ជាឱកាសជួបជុំបងប្អូន កូនចៅ ញាតិមិត្តដែលបានឃ្លាតដោយសារការងារមុខរបរបរចិញ្ចឹមជីវិត។ ឱកាសនេះគេស្វែងស្តាប់រកគ្នាសួរសុខទុក្ខគ្នា ដដែកពិភាក្សាប្តូរទស្សនៈយោបល់គ្នា និង បរិភោគអាហារជុំគ្នាក្នុងភាពស្និទ្ធស្នាល<sup>xv</sup> និងភាគរភាព<sup>xvi</sup> ។

ឃ. ជាឱកាសសម្រាប់ឱ្យសមាជិកសង្គមអជ្ញាស័យ<sup>xvii</sup> អភ័យទោស សន្តោសប្រោសប្រណីស្រុះស្រួល និងសាមគ្គីគ្នាឡើងវិញបន្ទាប់ពីទទួលស្គាល់នូវកំហុសរបស់ខ្លួន។ ជារៀងរាល់ឆ្នាំ អ្នកដឹកនាំប្រទេសតែងមានការដោះលែងទណ្ឌិតមួយចំនួន ដែលអាចលើកលែងទោសបានទៅតាមស្ថានភាពជាក់ស្តែង ព្រោះពិចារណាឃើញថា ពុំមានអ្នកណាម្នាក់ឥតខ្ចោះរស់នៅដោយមិនប្រព្រឹត្តិទុក្ខកំហុសឆ្គងឡើយ ហើយក៏គ្មាននរណាចង់រង់ទុក្ខទណ្ឌដែលមានកំណត់ក្នុងច្បាប់<sup>xviii</sup> ឡើយ។ ទោះបីច្បាប់ចាំបាច់ក្នុងការរក្សាសណ្តាប់ធ្នាប់ សន្តិសុខសង្គមយ៉ាងណាក៏ដោយ ក៏មេដឹកនាំដែលឆ្ងាតពូកែតែងតែពិនិត្យមើលលទ្ធភាពក្នុងការប្រើគុណធម៌សណ្តោសប្រោសប្រណី ដើម្បីលើកលែងទោសដល់អ្នកទោសមនសិការ ឬ

ជនជាប់ចោទ ឬជាប់ពិរុទ្ធពីរឿងនយោបាយ  
ជាដរាប ។

ង. រក្សាអត្តសញ្ញាណជាតិខ្មែរ ក្នុងការវេចនិគម  
និអន្សម និបត់ និជាល ប្រចាំឆ្នាំ។ ពិធីបុណ្យភ្នំ  
បិណ្ឌ គឺជារដូវនិគម និអន្សមរបស់ខ្មែរ គេជូន  
និគ្នាបរិភោគទៅវិញទៅមកដែលជាប្រពៃណី  
ទំនាក់ទំនងមិត្តភាពដ៏ប្រសើរ។ ជនជាតិខ្មែរ  
យ៉ាងហោចណាស់ក៏បានភ្នាក់រសជាតិ  
និអន្សមនៅរដូវបុណ្យភ្នំបិណ្ឌដែរ។ ពេលដល់  
រដូវភ្នំម្តងៗគេតែងនឹកឃើញនិអន្សម និងផ្ទុយ  
មកវិញ។

ច. បន្ថយការលំបាកខ្លះដល់ព្រះសង្ឃ ក្នុងការ  
ស្វែងរកចម្លងទ្រទ្រង់ជីវិត ព្រោះថានៅរដូវ  
វស្សា មេឃអូរអាប់ ភ្លៀងធ្លាក់បង្កឱ្យទឹកដក់  
បែកកកលើដី ដែលធ្វើឱ្យទឹកទឹកភ្លៀង ឬប្រ  
ឡាក់កក ឬរអិលដួល គ្រោះថ្នាក់ដល់ព្រះ  
សង្ឃក្នុងការនិមន្តទ្រង់បាត្រ<sup>xix</sup>។ គេធ្វើពិធី  
បុណ្យភ្នំបិណ្ឌដើម្បីរៀបចំធ្វើសង្ឃភត្ត<sup>xx</sup> ទំនុក  
បម្រុងព្រះសង្ឃដែលគង់ចាំវស្សាក្នុងវត្ត។  
កាលពីដំបូងគេធ្វើបុណ្យភ្នំបិណ្ឌ រយៈ  
ពេល៣ខែ គឺចាប់តាំងពីថ្ងៃចូលវស្សារហូត  
ដល់ថ្ងៃចេញវស្សា។ ក្រោយមកដោយសារ  
ប្រជាជនមានការលំបាក ខ្វះខាតខ្សោយ ទើប  
បណ្តាពុទ្ធបរិស័ទនាំគ្នារៀបចំពិធីនេះ ដើម្បី  
ផ្គត់ផ្គង់ព្រះសង្ឃប្រចាំថ្ងៃបានត្រឹមតែ១៥ថ្ងៃ  
វិញ។

ឆ. ជាឱកាសដែលខ្មែរគ្រប់រូប ក្មេងចាស់ ប្រុស  
ស្រី បព្វជិតគ្រហស្ថ បានពិចារណាពីហេតុ  
ផលវិនាសនិងចំរើន តាមរយៈ បរាភវសូត្រ  
មង្គលសូត្រ ជាដើម។ អ្នកដែលប្រាថ្នារស់នៅ  
ក្នុងសុភមង្គល សេចក្តីសុខសួស្តី និងរីកចំរើន  
ត្រូវតែរៀបចំប្រធាននាំឱ្យវិនាស១២ប្រការដូ  
ច្បែងក្នុងបរាភវសូត្រ និងរក្សាឱ្យបាននូវ  
មង្គលទាំង៣៨ ដោយមិនចាំបាច់ធ្វើការសែន  
ព្រេនបួងសួងបន់ស្រន់អ្វីឡើយ។

**៦.១. បរាភវសូត្រ (ប្រមុខនៃក្តីវិនាស)**

មាន១២ ប្រការគឺ៖ ១-បុគ្គលអ្នកទ្រុស្តធម៌  
ស្អប់ធម៌ ២-សេពគប់ជនពាល(អសប្បរស)  
៣-កិរិយាដេក, និយាយ, ខ្លីល, ខឹងច្រើន  
៤-មិនចិញ្ចឹមមាតាបិតា ៥-ភូតកុហក បោក  
បញ្ឆោត ៦-លាក់អាហារឆ្ងាញ់ និង ធនធាន  
៧-ប្រកាន់ជាតិ, ត្រកូល, ទ្រព្យ, ឋានៈ និង  
មិនរាប់សាច់ញាតិរបស់ខ្លួន ៨-ប្រព្រឹត្តល្បែង  
៩-ប្រការ(ស្រី, ស្រា, ភ្នាល់) ៩-បុរសមិនត្រេក  
អរនឹងប្រពន្ធខ្លួន ១០-បុរសចាស់យកស្រី  
ក្មេងធ្វើជាភរិយា ១១-ការជ្រើសរើសយកស្រី  
ឬបុរសដែលជាមនុស្សខ្លះខ្លាយធ្វើជាគូ  
កំណាន់ ១២-ជនកើតក្នុងត្រកូលក្សត្រខ្សត់  
ទ្រព្យប្រាថ្នាសោយរាជ្យ។

**៦.២. មង្គលសូត្រ ៣៨ ប្រការ៖**

១. កិរិយាមិនសេពគប់នូវបុគ្គលពាលទាំងឡាយ  
(អសេវនា ចពាលានំ)

- ២. កិរិយាសេពគប់នូវបុគ្គលជាបណ្ឌិតទាំងឡាយ (បណ្ឌិតានញ សេវនា)
- ៣. កិរិយាបូជាដល់បុគ្គលដែលគួររូប (បូជា ចបូជនីយានំ)
- ៤. កិរិយារស់នៅក្នុងប្រទេសដ៏សមគួរ (បដិរូប ទេសវាសោច)
- ៥. ការវែនអ្នកបានធ្វើបុណ្យទុកហើយក្នុងកាល មុន ( បុព្វេ កតបុញ្ញតា)
- ៦. កិរិយាតម្កល់ខ្លួនទុកដោយប្រពៃ (អត្តសម្មា បណីធិ ច)
- ៧. ការវែនជាបុគ្គលបានស្តាប់បានរៀនសូត្រចេះ ដឹងច្រើន(ពាហុសច្ច)
- ៨. សេចក្តីធ្វើវត្តាតប្តិនប្រសប់ក្នុងសិល្បៈទាំង ពួង ( សិប្បៈ )
- ៩. វិន័យដែលបុគ្គលបានសិក្សាហើយដោយ ប្រពៃ (វិនយោ ចសុសិក្ខិតោ)
- ១០. វាចាដែលបុគ្គលពោលដោយប្រពៃ ( សុភា សិតា ច យា វាចា )
- ១១. កិរិយាបម្រើ ឬ ទំនុកបម្រុងមាតា (មាតាបិតុ ឧបដ្ឋានំ)
- ១២. កិរិយាបម្រើ ឬ ទំនុកបម្រុងបិតា (មាតាបិតុ ឧបដ្ឋានំ)
- ១៣. កិរិយាសង្គ្រោះបុត្រ និងកិរិយា (បុត្តទារស្ស សង្កហោ)
- ១៤. ការងារទាំងឡាយដែលមិនច្របូកច្របល់ (អនាកុលា ចកម្មន្តា)
- ១៥. កិរិយាបរិច្ចាគទាន(ទានំ)

- ១៦. កិរិយាប្រព្រឹត្តធម៌ដ៏ប្រសើរ(ធម្មចរិយា)
- ១៧. កិរិយាសង្គ្រោះញាតិទាំងឡាយ (ញាតិកា នញ សង្កហោ)
- ១៨. កិរិយាប្រកបការងារទាំងឡាយដែលមិន មានទោស ( អនវជ្ជានិ កម្មានិ )
- ១៩. កិរិយាមិនត្រេកអរក្នុងបាបនិងកិរិយារៀរ ចាកបាប(អារតី វិរតីបាបា)
- ២០. សេចក្តីសង្រួមចាកកិរិយាធិកនូវទឹកស្រវឹង (មជ្ជបាណា ច សញ្ញាមោ)
- ២១. ការមិនប្រមាទក្នុងធម៌ទាំងឡាយ (អប្បមា ទោ ចធម្មេសុ)
- ២២. កិរិយាគោរពចំពោះបុគ្គលដែលគួរគោរព( គារវោ ច)
- ២៣. កិរិយាប្រព្រឹត្តបន្ទាបខ្លួន(និវាតោ ច)
- ២៤. សេចក្តីសណ្តោសត្រេកអរចំពោះរបស់ដែល មាន (សន្តុដ្ឋី ច)
- ២៥. ភាពជាអ្នកដឹងឧបការគុណដែលអ្នកដទៃ ធ្វើហើយដល់ខ្លួន(កតញ្ញតា)
- ២៦. កិរិយាស្តាប់នូវធម៌តាមកាល ( កាលេន ធម្ម ស្សវនំ )
- ២៧. សេចក្តីអត់ធ្មត់ (ខន្តិ ច)
- ២៨. ការវែនបុគ្គលដែលទូន្មានប្រៀនប្រដៅបាន ដោយងាយ (សោវចស្សតា)
- ២៩. កិរិយាបានឃើញ បានជួបនូវសាមណៈ ទាំងឡាយដែលមានឥន្ទ្រិយ៍ស្ងប់រំងាប់ហើយ (សមណានញ ទស្សនំ)

- ៣០. កិរិយាសន្តានសាកសួរនូវធម៌តាមកាល  
(ការលេនធម្មសាកច្នា)
- ៣១. សេចក្តីព្យាយាមដុតនូវបាបធម៌ (តបោ ច)
- ៣២. កិរិយាប្រព្រឹត្តនូវធម៌ដ៏ប្រសើរ (ព្រហ្មចរិយញ្ច)
- ៣៣. កិរិយាឃើញនូវអរិយសច្ចធម៌ទាំងឡាយ  
(បរិយសច្ចាន ទស្សន៍)
- ៣៤. កិរិយាធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់នូវព្រះនិព្វានដោយ  
បញ្ញាដ៏ខ្ពង់ខ្ពស់ (និព្វានសច្ចិរិយា ច)
- ៣៥. ចិត្តនៃបុគ្គលដែលមិនញាប់ញ័រដោយ  
លោកធម៌ (ផុដ្ឋស្ស លោកធម្មេហិចិត្តិយស្ស ន  
កម្សតិ)
- ៣៦. ចិត្តនៃបុគ្គលមិនសោយសោកចំពោះ  
អារម្មណ៍(អសោកំ)
- ៣៧. ចិត្តដ៏បរិសុទ្ធស្អាតចាកកិលេស(វិវដ៌)
- ៣៨. ចិត្តក្សេមក្សាន្ត (ខេមំ)

**៧. បញ្ញាប្រឈមមួយចំនួនក្នុងពេលអនុវត្ត  
ពិធីបុណ្យភ្នំបិណ្ឌ**

ក្នុងករណីពិសេសដោយឡែក ដូចជានៅ  
ក្នុងរដូវបុណ្យភ្នំបិណ្ឌ និងបុណ្យទាននានា ដែល  
គេចាត់ទុកជាពិធីមង្គល<sup>xxi</sup> បែរជាបានទទួលនូវ  
អពមង្គល<sup>xxii</sup> ទៅវិញ ព្រោះធ្វើទៅមានការខាត  
បង់ធនធានទ្រព្យសម្បត្តិ ហើយអត្រាមនុស្ស  
ស្លាប់និងរហូសមានចំនួនច្រើន ដែលបាន  
បន្សល់នូវសោនាដកមួយយ៉ាងធ្ងន់ធ្ងរដល់សង្គម ជា  
ពិសេសនៅក្នុងរដូវបុណ្យទាននានា។ ដូច្នេះ ធ្វើ

- អ្វី គួរតែកុំប្រមាទ<sup>xxiii</sup> និងប្រមាថ<sup>xxiv</sup> ។ គេសង្កេត  
ឃើញថា រាល់ពិធីបុណ្យភ្នំបិណ្ឌ ក៏ដូចពិធីបុណ្យ  
ផ្សេងៗទៀតដែរ កម្ពុជានៅតែប្រឈមនឹងហា  
និក័យកម្រិតខ្ពស់ជារៀងរាល់ឆ្នាំ ដូចជា៖
- ក. បញ្ហាគ្រោះថ្នាក់ចរាចរណ៍ដោយសារប្រជា  
ពលរដ្ឋជាច្រើននាំគ្នាសម្រុកទៅស្រុកកំណើត  
ដើម្បីចូលរួមពិធីបុណ្យនិងដោយសារការប្រើ  
ប្រាស់គ្រឿងស្រវឹងលើសលប់។ អត្រាអ្នកស្លាប់  
និងរហូសបានបន្សល់នូវទុក្ខសោកសម្រាប់  
គ្រួសារនិងសង្គមជារៀងរាល់រដូវបុណ្យទាន  
ម្តងៗ
- ខ. ការអុជទៀនធ្លាប់មិនប្រយ័ត្នបណ្តាលឱ្យឆេះ  
ផ្ទះជារឿយៗ
- គ. ការនាំគ្នាបិទទ្វារផ្ទះនៅទីក្រុង រួចធ្វើដំណើរ  
ទៅស្រុកកំណើតដោយមិនបានរៀបចំទុកដាក់  
ឱ្យបានត្រឹមត្រូវបង្កឱ្យមានបញ្ហាផ្ទះខ្សែភ្លើង ឬ  
ផ្ទះធ្លាយទុយោទឹក ឬមានបញ្ហាចោរកម្ម ការ  
លួចគាស់ផ្ទះជាដើម។
- ឃ. ការធ្វៀតឱកាសតម្លើងថ្លៃទំនិញសព្វសារពើ  
សេវាកម្មដឹកជញ្ជូនឡើងថ្លៃហួសប្រមាណពី  
ជនឱកាសនិយម។
- ង. ការខ្វះការសន្សំសំចៃ ដោយចំណាយខ្លះខ្លាយ  
ក្នុងកម្មវិធីបុណ្យធ្វើឱ្យជីវភាពនៅតែក្រីក្រ  
ព្រោះរកស៊ីឬធ្វើការងារពេញមួយឆ្នាំសម្រាប់  
ចាយតែមួយកម្មវិធី ដោយគេពោលថា មួយឆ្នាំ  
មានម្តងកុំគិតច្រើន។

ច. ការបោះបាយបិណ្ឌពាសវាលពាសកាល គ្មាន សណ្តាប់ធ្នាប់ នាំឱ្យខូចបរិស្ថាន បាត់ភាពថ្លៃថ្នូរ។

ឆ. ការសំរុកយកទេយ្យទាន មាននំចំណីទៅប្រគេនព្រះសង្ឃក្នុងពេលតែមួយ ធ្វើឱ្យចាក់គរចោលខូចគុណភាព។ ជាធម្មតា នៅថ្ងៃធម្មតា ក្រៅពីមានកម្មវិធីបុណ្យ ព្រះសង្ឃមានការខ្វះខាតចង្ហាន់និងសម្ភារៈជាដើម។

**៨. ដំណោះស្រាយបញ្ហា**

ដូចបានដឹងរួចហើយថា រាល់ពិធីបុណ្យ កុំបិណ្ឌ ក៏ដូចពិធីបុណ្យផ្សេងៗកម្ពុជាតែងប្រឈមនឹងគ្រោះថ្នាក់ចរាចរណ៍ ឆេះផ្ទះ ផ្ទះខ្សែភ្លើង ធ្លុះធ្លាយទុរយោជីក មានបញ្ហាចោរកម្ម ទំនិញសេវាកម្មដឹកជញ្ជូនឡើងថ្លៃហួសប្រមាណបរិស្ថានកខ្វក់ ជីវភាពនៅតែក្រីក្រ ការខ្វះខ្លាយព្រះសង្ឃសំបូរចាក់គរចោលខ្វះខាតចង្ហាន់ពេញមួយឆ្នាំ។ យើងគួរមានដំណោះស្រាយខ្លះដូចតទៅ៖

ក. ស្ថាប័នរដ្ឋដើរតួសំខាន់ក្នុងការទទួលខុសត្រូវលើគុណភាពនិងទំហំផ្លូវទាំងឡាយទូទាំងប្រទេស និងផែនការនីយចំពោះអ្នកគ្មានប័ណ្ណបើកបរយានយន្ត និង អ្នកបើកបរដោយឥទ្ធិពលនៃជាតិស្រវឹង។

ខ. កាត់បន្ថយមធ្យោបាយធ្វើដំណើរផ្ទាល់ខ្លួនដោយដាក់ទៅរកមធ្យោបាយរួមដែលមានការទទួលខុសត្រូវ និង ឧបត្ថម្ភ ពីស្ថាប័នរដ្ឋ

គ. គ្រប់គ្រង និងដាក់ឱ្យដំណើរការប្រកបដោយប្រសិទ្ធភាពត្រឹមត្រូវនូវវេចនាសម្ព័ន្ធ និងប្រពន្ធដឹកជញ្ជូនគ្រប់ប្រភេទ

ឃ. ត្រូវមានវិធានការណ៍ច្បាស់លាស់ចំពោះឈ្មួញទុច្ចរិតដែលធ្វើតតម្លើងថ្លៃ ធ្វើដំណើរនៅរដូវបុណ្យកុំបិណ្ឌ និងពិធីបុណ្យប្រពៃណីប្រចាំឆ្នាំដទៃទៀត។

ង. ពលរដ្ឋម្នាក់ៗត្រូវមានស្មារតីប្រុងប្រយ័ត្នជានិច្ច មុនចេញដំណើរចាកចេញពីផ្ទះ ដោយត្រូវពិនិត្យពិច័យ ភ្លើងទៀន ធ្នូប ប្រព័ន្ធភ្លើងអគ្គិសនី ប្រព័ន្ធទឹកឱ្យបានត្រឹមត្រូវ។

ច. អាជ្ញាធរមានសមត្ថកិច្ច និង ពលរដ្ឋម្នាក់ៗត្រូវតែយកចិត្តទុកដាក់អំពីសន្តិសុខ សណ្តាប់ធ្នាប់ អនាម័យ និងរក្សាទ្រព្យសម្បត្តិឱ្យបានជាប្រចាំ។

ឆ. ត្រូវកាត់បន្ថយ ការស៊ីដឹកគ្រឿងស្រវឹង និងបង្ក្រាបឱ្យបាននូវល្បែងស៊ីសងគ្រប់ប្រភេទ។

ជ. ព្រះសង្ឃគួរទេសនាឱ្យបានត្រឹមត្រូវតាមទ្រឹស្តីព្រះពុទ្ធ អំពីអានិសង្ឃបុណ្យ ដើម្បីឱ្យប្រជាជនយល់ដឹងក្នុងការបរិច្ចាគទានប្រកបដោយវិចារណញ្ញាណ ចៀសវាងការធ្វើទានដោយសទ្ធាងងឹតងុលខ្វះបញ្ញា។

ឈ. ប្រើពិធីបុណ្យនេះ ជាឱកាសពិចារណាស្វែងយល់ដឹង និង អនុវត្តនូវ ពុទ្ធភាសិតទាំងឡាយដូចជា មង្គលសូត្រ និង បរាភវសូត្រ ព្រមទាំងបទសូត្រ និង បទចម្រៀងផ្សេងទៀតដែលទាក់ទងនឹងប្រពៃណីបុណ្យកុំ ដែលអ្នកប្រាជ្ញ

ករីខ្មែរនិពន្ធឡើងនាសម័យទំនើបបច្ចុប្បន្ន ដូចជា បទស្នូតទំនួញប្រេត បទចម្រៀងទៅ ភ្នំបិណ្ឌទៅលេងស្រុក។ល។

**៩. សេចក្តីសន្និដ្ឋាន**

ពិធីបុណ្យភ្នំបិណ្ឌមិនត្រឹមតែជាកាល វេលាដ៏មានអត្ថន័យសម្រាប់តែពុទ្ធសាសនិកជន ក្នុងការបំពេញកិច្ចជាពិធីកម្មតាមពុទ្ធបញ្ញត្តិ ប៉ុណ្ណោះទេប៉ុន្តែវាជាឱកាសដ៏មានសារៈសំខាន់ មួយសម្រាប់ពលរដ្ឋខ្មែរទូទៅទូទាំងពិភពលោក មានឱកាសបានជួបជុំទំនាក់ទំនងល្អរវាងមនុស្ស និងមនុស្ស ព្រមទាំងរវាងមនុស្សនិងអមនុស្ស ពោលគឺជាការរួបរួមប្រជុំប្រកបដោយព្រហ្ម វិហារធម៌រវាងអ្នកមិនទាន់ស្លាប់និងអ្នកស្លាប់។ ពិធីបុណ្យភ្នំបិណ្ឌ បានផ្តល់អត្ថប្រយោជន៍ច្រើន សម្រាប់សង្គមខ្មែរ ព្រោះជាឱកាសសម្រាប់ពិចារណាពីហេតុនៃវិនាសនិងចំរើន ជាឱកាសអហោសិកម្មលើកលែងអ្នកមានទោសដឹងកំហុស ជាឱកាសរំលឹកពីតម្លៃអត្តសញ្ញាណជាតិខ្មែរតាម រយៈនិគមនិអន្សមជាដើម។ ប៉ុន្តែគួរកត់សម្គាល់ ផងដែរ ដោយសាររៀងរាល់ពិធីបុណ្យភ្នំបិណ្ឌក៏ ដូចជាពិធីបុណ្យផ្សេងៗដែរ សង្គមកម្ពុជាតែង ប្រឈមខ្លាំងចំពោះគ្រោះថ្នាក់ចរាចរណ៍ ចោរ កម្ម អគ្គីភ័យ និងទំនិញសេវាកម្មដឹកជញ្ជូនឡើង ថ្លៃហួសប្រមាណ។ លើសពីនេះពិធីនេះហាក់ បង្ហាញពីភាពខ្លះខ្លាយរបស់ពលរដ្ឋមួយចំនួន ក្នុងខណៈពេលដែលជីវភាពខ្លួនស្ថិតក្នុងសភាព

ក្រីក្រជំពាក់បំណុលរុំកោះ។ រយៈពេលថ្ងៃបុណ្យ ចម្រើនព្រះសង្ឃសម្បូរពេញពាសបន្ទាប់មក អត្តខាត់បន្តពេញមួយឆ្នាំ។ បញ្ហាទាំងនេះអាច ចាត់វិធានការណ៍ដោះស្រាយប្រកបដោយប្រ សិទ្ធភាពប្រសិនបើពលរដ្ឋគ្រប់រូបមានមនសិការ ភ្ញាក់រលឹកប្រកបដោយសុភវិជ្ជ័យ។ ផ្អែកមន សិការភ្ញាក់រលឹកនិងដោយឈរលើឧត្តមគតិជាតិ ពលរដ្ឋខ្មែរអាចរំដោះខ្លួនចេញពីភាពអាត្មា និយម អួតអាងស៊ីបញ្ឆោរ ឱ្យជាក់បែរមករកត្រិះ រិះពិចារណាសាងប្រយោជន៍រួមសម្រាប់ជោគ វាសនាខ្លួននិងមនុស្សជំនាន់ក្រោយបាន។ ដើម្បី ចៀសផុតពីបញ្ហាដដែលៗ សង្គមខ្មែរទាំងមូល ត្រូវចេះលើកទឹកចិត្តគ្នាឱ្យសន្សំសំចៃច្នៃប្រឌិត ខ្ពស់ឱ្យចូលចិត្តប្រើប្រាស់មធ្យោបាយធ្វើដំណើរ រួមគ្នា និងកសាងឱ្យស្របតាមលក្ខណៈបច្ចេក ទេសនូវវចនាសម្ព័ន្ធផ្លូវនិងប្រពន្ធដឹកជញ្ជូនគ្រប់ ប្រភេទ ថែមទាំងនាំគ្នាថែរក្សាការពារសមិទ្ធផល ទាំងនេះប្រកបដោយប្រសិទ្ធភាពខ្ពស់បំផុត។ ប្រើប្រាស់ពុទ្ធភាសិតដូចដែលមានចែងក្នុង មង្គលសូត្រនិងបរាភវសូត្រ ដើម្បីធ្វើជាយន្តការ ដើម្បីបំបាត់ការសេពគ្រឿងស្រវឹងការលេង ល្បែងស៊ីសង ការជឿអបិយជំនឿដោយងងឹត ងុលខ្លះការពិចារណា។ ទន្ទឹមនឹងនេះ គ្រប់គ្នា ត្រូវបង្កើនការប្រុងប្រយ័ត្នចំពោះភ្លើងទៀនធ្លុប ប្រព័ន្ធភ្លើងអគ្គីសនី ប្រព័ន្ធទឹក សន្តិសុខ សណ្តាប់ធ្នាប់ អនាម័យ រក្សាទ្រព្យសម្បត្តិ និង ត្រូវចាត់វិធានការណ៍ច្បាស់លាស់ចំពោះជន

ទុច្ចរិត និង ជនពុករលួយដែលគប់គិតគ្នាធ្វើតតម្លើងថ្ងៃលើមធ្យោបាយធ្វើដំណើរនៅរដូវបុណ្យទាន។លើសពីនេះគេគួរតែមានសេចក្តីក្លាហានបំបាត់ជំនឿណាដែលគ្មានប្រយោជន៍ខ្លះសច្ចភាពដែលអាចនាំមនុស្សខ្មែរឱ្យធ្លាក់ក្នុងភាពល្ងង់ខ្មៅផ្ទៃស្គាល់ការពិតមិនច្បាស់លាស់ហើយរស់នៅឃ្នាតត្រាយពីសម័យកាលវិទ្យាសាស្ត្របច្ចេកទេស និង ប្រាសចាកសីលធម៌ដែលនាំឱ្យមានគ្រោះថ្នាក់ដល់ខ្លួន គ្រួសារ និង សង្គមទាំងមូលបាន។ គេអាចបន្ថយឬឈប់បោះបាយបិណ្ឌចោលពាសវាលពាសកាលរាយប៉ាយពេញវត្តអារាម ព្រោះវាក្លាយជាសម្រាមស្អុយកខ្វក់ និង ជាការបង្ហាញគំនិតខ្លះខ្លាយ ខ្លះសណ្តាប់ធ្នាប់ និងបាត់ភាពថ្លៃថ្នូរនៃពូជសាសន៍ខ្មែរផងដែរ។ បន្ថែមលើនេះ យើងគួរបរិច្ចាគធនធាន ឱ្យបានត្រឹមត្រូវដោយមិនគួរខ្លះខ្លាយឡើយ។ ការប្រគេនទេយ្យទានដល់ព្រះសង្ឃក៏គួរចេះលែលកដាក់ទានដល់អ្នកក្រីក្រផងហើយមិនគួរប្រកាន់ធ្វើតែក្នុងរដូវបុណ្យក្តីបិណ្ឌឬបុណ្យទានផ្សេងៗនោះឡើយ គឺគួរធ្វើនៅក្នុងជីវភាពប្រចាំថ្ងៃផងដែរ។ ខ្មែរត្រូវចាត់ចែងវប្បធម៌ចែករំលែកទាំងទ្រព្យសម្បត្តិ និង ចំណេះដឹង

គឺអ្នកមានរក្សាខ្យល់ ដូចសំពត់ពីទ្វេពីក្រៅ អ្នកប្រាជ្ញរក្សាខ្មៅ ដូចសំពៅនូវសំប៉ាន ដើម្បីរក្សាទំនាក់ទំនងល្អរវាងអ្នកមាននិងអ្នកក្រ រវាងអ្នកប្រាជ្ញនិងអ្នកល្ងង់ក្នុងគោលដៅកាត់បន្ថយគម្លាតត្រាយរវាងអ្នកមាននិងអ្នកក្រ បំបាត់ការរើសអើងរវាងអ្នកចេះដឹងនិងអ្នកល្ងង់ ឈានទៅសម្រេចគោលបំណងរួមរស់នៅក្នុងភាពសុខដុមរមនាតកូនចៅជានិរន្តរ៍តទៅ។

**គន្ថនិទ្ទេស**

១. ជួន ណាត, វចនានុក្រមខ្មែរ, ការផ្សព្វផ្សាយដោយពុទ្ធសាសនបណ្ឌិត្យ, បោះពុម្ពគ្រាទី ៥, ឆ្នាំ១៩៦៧
២. ត្រឹង ង៉ា អរិយធម៌ខ្មែរ ភ្នំពេញ បោះពុម្ពឆ្នាំ ១៩៧៤
៣. ពុទ្ធសាសនបណ្ឌិត្យ, ព្រះត្រៃបិដក ភ្នំពេញ ព.ស.២៤៩៧
៤. ស្រុង ចាន់ណា, គេហទំព័រ៥០០០ឆ្នាំ (https://5000-years.org/kh/)
៥. វិទ្យុអាស៊ីសេរី, https://www.rfa.org
៦. វិទ្យុបារាំងអន្តរជាតិ ភាសាខ្មែរ, https://www.rfi.fr/km

<sup>1</sup> ជាតិសាសន៍នានាដែល ប្រារព្ធពិធីបុណ្យស្រដៀងនឹងបុណ្យក្តីបិណ្ឌខ្មែរមានដូចជា៖ ១.អាមេរិក និង អឺរ៉ុបប្រារព្ធពិធីបុណ្យ Halloween នៅរាល់ថ្ងៃទី ៣១ ខែតុលា, ២. ជប៉ុន មានបុណ្យ Obon ធ្វើរៀង

រាល់ថ្ងៃទី ១៥ ខែទី៧ នៃចន្ទគតិ (ត្រូវនឹងខែកក្កដាឬសីហា), ៣. មិកស៊ិក អាមេរិកឡាទីន ធ្វើបុណ្យ Dia de los Muertos រៀងរាល់ថ្ងៃទី១ និងទី២ ខែវិច្ឆិកា, ៤. កូរ៉េទាំងពីរ ធ្វើបុណ្យ Chuseok រាល់ខែទី



៨ នៃប្រតិទិនចន្ទគតិ (ខែកញ្ញា ឬតុលា), ៥.នេ ប៉ាល់ ធ្វើបុណ្យ Gai Jatra រៀងរាល់ខែសីហា ឬ កញ្ញា, ៦.ចិន និងបណ្តាប្រទេសមួយចំនួន ធ្វើ បុណ្យសែនក្បាលទឹក រៀងរាល់ថ្ងៃទី១៥ ខែទី៧ នៃចន្ទគតិ (ខែកក្កដា ឬសីហា)។

ii អបាយភូមិ គឺជាទីដែលមានសេចក្តីវិនាសប្រាសចាក សេចក្តីចម្រើន, ទិវងទុក្ខមានឋាននរកជាដើម។

iii ប្រសើរនៅទីនេះ មានន័យថា ល្អ និង ត្រឹមត្រូវ។ ល្អ គឺ អ្វីដែលមនុស្សទូទៅពេញចិត្ត រីឯ ត្រឹមត្រូវ គឺអ្វី ដែលស្របតាមក្រឹត្យក្រមធម្មជាតិ ។

iv សីល៥ គឺការប្រព្រឹត្តល្អដោយកាយវាចា ដោយមិន ប្រព្រឹត្តកន្លងសិក្ខាបទឬវិន័យប្បញ្ញត្តិ៥ប្រការគឺ៖ ១.មិនសម្លាប់ ២.មិនលួច ៣.មិនភូតកុហក ៤.មិន ផិតក្បត់ ៥.មិនសេពគ្រឿងញៀនស្រវឹង។

v សីល៨ គឺសីលដែលជម្រះដល់ចិត្ត (ឬឧបោសថ សីល) ឬការប្រព្រឹត្តល្អដោយកាយ វាចា និងចិត្ត ដោយមិនប្រព្រឹត្តកន្លងសិក្ខាបទឬវិន័យប្បញ្ញត្តិ៥ ប្រការ (សីល៥) ឬក្នុងនឹង៣ប្រការថែមទៀតគឺ៖ ១.មិនទទួលទានអាហារខុសកាលវេលា ២.មិនសំ អិតសំអាងកាយដោយអលង្ការនិងគ្រឿងក្រអូប ៣.មិនដេកនៅកន្លែងប្រណីត។

vi បាយបាត្រ (ន.) គឺជាបាយដែលគេដាក់ ជាកាជនៈ មានរាងជ្រៅក្រឡមសម្រាប់បព្វជិតប្រើការទទួល ចង្ហាន់។ ទស្សនៈខ្មែរមួយពោលថា ធ្វើអ្វីឱ្យច្បាស់ លាស់កុំឱ្យ ច្របូកច្របល់ បាយបិណ្ឌទៅជាបាយ បាត្រ ព្រោះបាយបិណ្ឌសម្រាប់ប្រេត បាយបាត្រ សម្រាប់មនុស្ស។

vii នមស្តារព្រះរត្នត្រ័យ គឺកិរិយាបង្ហោរកាយថ្វាយបង្គំ ក្រាបប្រណិប័ត; គំនាប់ចំពោះព្រះពុទ្ធ, ព្រះធម៌, ព្រះសង្ឃ។

viii សមាទានសីល (សៈម៉ាទៀនសីល) បញ្ចេញវាចា ប្តេជ្ញាទទួលកាន់តាមឬប្រព្រឹត្តល្អដោយកាយវាចា, វិរតិចេតនាដែលរៀបចំចាកអំពើអាក្រក់, ការមិនប្រ ព្រឹត្តកន្លងសិក្ខាបទឬវិន័យប្បញ្ញត្តិ។

ix បរិត្ត (ប៉ៈរិត) ធម៌សម្រាប់ការពារសេចក្តីអន្តរាយ ។

x ប៉ុន្តែមានវត្តខ្លះ ពេលខ្លះមិនអនុញ្ញាតឱ្យមានការ បោះបាយបិណ្ឌទេអាស្រ័យទៅតាមការកំណត់ របស់ព្រះសង្ឃនិងគណៈកម្មការវត្តទាំងនោះ។

xi បង្សុកូល(ប័ង-សុកូល) សំពត់ដែលគេចោលលើគំនរ សំរាមជាដើម ប្រឡាក់សៅហ្មងដោយអាចម៍ដី, ដោយធូលីដែលបព្វជិតក្នុងពុទ្ធសាសនាទស់ ដោយសម្គាល់ថាជារបស់ឥតម្ចាស់ ព្រោះគេបោះ បង់ចោល លែងត្រូវការហើយទាញយកមកផ្សែផ្សំ ធ្វើជាចីវរប្រើប្រាស់តាមពុទ្ធានុញ្ញាត (ចំពោះតែសំ ពត់មានព័ណ៌សឬលឿង ដែលល្មមយកមកជ្រ លក់សម្រួលព័ណ៌បាន; រាប់ថាជាសំពត់ថ្ងៃថ្ងារី សេសសម្រាប់បព្វជិតអ្នកមានសន្តោសស្ងប់រម្ងាប់) ។ លុះដល់មកក្នុងសម័យសព្វថ្ងៃនេះ សូម្បីសំពត់ ដែលទាយកគេពាក់ឬគ្របលើក្តារមឈូសជាដើម គេនិមន្តឱ្យបព្វជិតទាញយកទៅទីចំពោះមុខគេ ឬកំបាំងពីមុខគេក៏ហៅសំពត់បង្សុកូលដែរ។ ខ្មែរ យើងប្រើតាមទម្លាប់ប្រទេសហៅដំណើរដែលគេ និមន្តកិក្ខុសាមណេរឱ្យចាប់កាន់អំបោះឬផ្ទាំង សំពត់ដែលតភ្ជាប់ពីសាកសពឬពីអដ្ឋិធាតុមក សូត្រធម៌ អនិច្ចារត សង្ខារ...ក៏ហៅ បង្សុកូល ដែរ។

<sup>xii</sup> ថ្វាយព្រះបិតរ ឬ ថ្វាយព្រះបិតរ ជាឈ្មោះព្រះរាជ ពិធីមួយមានចាក់ទឹកដូងច្រូចសែនរំព្វកដល់ពួក បុព្វបុរសក្នុងរាជត្រកូល គឺសែនរំព្វកទៅព្រះញាតិ វង្សានុវង្សដែលស្តេចទៅកាន់បរលោកហើយ ។

<sup>xiii</sup> គាថាពាន់ គឺ គាថាបាលីចំនួនមួយពាន់ ក្នុងមហា វេស្សន្តរជាតក (មហាជាតក) ដែលលោកអ្នកប្រាជ្ញ ខ្មែរបានដកស្រង់ពីក្នុងគម្ពីរសុត្តន្តបិដក ខុទ្ទកនិ កាយ ចារជាគម្ពីរស្លឹករឹត(គាថាបាលីសុទ្ធ) សម្រាប់ ទេសនាអានបាលីសុទ្ធប្រើការអានជាបទសរ កញ្ញាខ្លីៗ តាមសង្កាត់បាទនៃគាថាដែលមាន១៣ កណ្តា ។

<sup>xiv</sup> តិរោកុខ្ខសូត្រ ហៅដោយខ្លីតាមទម្លាប់ស្រួលមាត់ ត្រឹមតែ តិរោក ក៏បាន។ ក្នុងប្រទេសខ្មែរយើង ប្រើ ធម៌នេះសម្រាប់សូត្រដារឧទ្ទិសចំណែកបុណ្យជូន ទៅបុព្វបេតបុគ្គលដែលចែកឋានទៅកាន់បរ លោកហើយ។

<sup>xv</sup> ស្និទ្ធស្នាល គឺជិតជិតនឹងគ្នាឥតរង្សៀស។ សេចក្តីស្និទ្ធ ស្នាល មានរសត្រកាល ប្រសើរថ្ងៃថ្ងា ជាងអស់រស ផង ដែលឆ្ងាញ់ពីសា ឥតមានភោជនណា ប្រដូច ស្មើបាន។ ដ្បិតរសភោជន ទោះឆ្ងាញ់ពេកពន់ ចិញ្ចឹមរូបប្រាណ ឆ្ងាញ់តែមួយពេល ពុំយូរប៉ុន្មាន ស្និទ្ធស្នាលឆ្ងាញ់បាន អស់កាលយូរលង់ ។

<sup>xvi</sup> ភាគរភាព(ភាគរៈភាប) សេចក្តីរាប់រកគ្នាដូចបងដូច ប្អូន។

<sup>xvii</sup> អជ្ឈាស័យ ( អ័ច-ឈាសៃ) (ច្រើនប្រើ អជ្ឈាស័យ) គឺសភាវៈដែលដេកអស្រ័យនៅក្នុងចិត្ត មានន័យ ថា ការពិចារណារកហេតុផល ត្រូវឬខុស ល្អឬអាក្រក់។ ខ្ញុំសូមអជ្ឈាស័យ មានន័យថា ខ្ញុំគិតថាខ្ញុំ អាចធ្វើខុសមិនល្អ។

<sup>xviii</sup> ច្បាប់ជាសេចក្តីបញ្ញត្តិសម្រាប់ឲ្យអ្នកនគរប្រតិបត្តិ តាមដើម្បីសណ្តាប់ធ្នាប់ របៀបរៀបរយ សន្តិសុខ សង្គម។ ជាធម្មតាស្មារតីច្បាប់គឺដើម្បីការពារផល ប្រយោជន៍ក្រុម ឬបុគ្គលណាមួយដែលមានឥទ្ធិពល ខ្លាំង ហេតុនេះដោយហេតុវាតែងតែខាតប្រយោ ជន៍ក្រុមណាមួយដោយចៀសមិនរួច។ គោល បំណងនៃច្បាប់ គឺដើម្បីយុត្តិធម៌ ប៉ុន្តែចៀសមិន ផុតពីអយុត្តិធម៌ឡើយ។ ប្លាតុង ពោលថា នៅទី ណាក៏មានច្បាប់ដែរ ប៉ុន្តែសម្រាប់តែអ្នកឈ្នះ ប៉ុណ្ណោះ។ ចំណែក សូក្រាត ពោលថា មានតែ ច្បាប់អាទិទេពទេ ទើបមានយុត្តិធម៌។ ជាទូទៅ ច្បាប់មានសារៈសំខាន់ចាំបាច់សម្រាប់សង្គម មនុស្ស ប៉ុន្តែក្នុងការអនុវត្តវាមិនគ្រប់គ្រាន់ឡើយ ពេលខ្លះវាមានភាពទាល់ច្រក ហេតុនេះមានគេ ត្រូវប្រើគុណធម៌ដើម្បីដោះស្រាយ។ ពេលខ្លះ ច្បាប់មានភាពអនុស្សធម៌ ហេតុនេះហើយ ទើប ចាំបាច់ត្រូវតែប្រើគុណធម៌។ ខុង ដឺ ពោលថា ការ គ្រប់គ្រងដោយគុណធម៌ ប្រសើរជាងគ្រប់គ្រង ដោយច្បាប់។

<sup>xix</sup> ទ្រង់បាត្រ (ឬបិណ្ឌបាត) ដើរទទួលយកដុំបាយ ឬចង្កាន់ដែលអ្នកស្រុកមានសទ្ធាប្រគេនឬរាប់ បាត្រ។

<sup>xx</sup> សង្ឃកត្ត(សង្ឃ យៈ ភ័ត) បាយ អាហារសម្រាប់ព្រះ សង្ឃ ។

<sup>xxi</sup> ពិធីមង្គល ជាការរៀបចំរណ្តាប់ កិច្ចផ្សេងៗដោយ ការប្តឹងស្នង់ សុំឱ្យមានស្រីស្នង់។

<sup>xxii</sup> អពមង្គល ជាការប្រាសចាកសិរីស្នង់, ឃ្លានផុតពី មង្គល, ហេតុដែលនាំឲ្យវិនាសអាប់ឱន។ ហេតុឬ អំពើណាដែលនាំឲ្យវិនាសបើទុកជាសន្មតឬជឿ

---

ថាជាមង្គល ក៏គង់នៅជាអពមង្គលតាមធម្មតា  
ដូច្នោះឯង, យើងទាំងអស់គ្នាសុទ្ធតែជាអ្នកត្រូវការ  
ដោយមង្គល ប៉ុន្តែប្រយ័ត្ន ក្រែងលោក៍ន្តប្រឡំលើ  
អពមង្គលទៅវិញ។

<sup>xxiii</sup> ប្រមាទ (ប្រម៉ាត) ជាការភ្លេចស្មារតី, ធ្វេសស្មារតី,  
សេចក្តីប្រហែស, ការប្រហែសធ្វេស ។

<sup>xxiv</sup> ប្រមាថ (ប្រម៉ាត) ជាការបៀតបៀនគេ, ការញាំញី  
គេ, ការធ្វើទុក្ខបុកម្នេញឲ្យគេលំបាក; ការមើល  
ងាយគេ ។